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خبرنامه نمایشگاه هفته پژوهش

شانزدهمین نمایشگاه پژوهش، فناوری و فن بازار در غرفه شورای عالی عتف؛

خلاقیت و تجاری سازی فراموش نشد

دكتر وحید احمدي در مراسم تجلیل از آثار برگزیده:

مشكل پژوهش با زبان هنر حل مي شود

رقیه رضایی -  ش��انزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار به 
پايان رسيد. هدف اصلي از برگزاري چنين نمايشگاه هايي ايجاد و تقويت ارتباط سازنده 
بي��ن عرضه كنندگان علم و فناوري و تقاضاكنندگان آن اس��ت. همه س��اله بخش هاي 
مختلف نظام بزرگ علم و فناوري كشور اعم از دانشگاه ها، مراكز پژوهشي، پارك هاي علم 
و فناوري، مراكز رشد و حتي شركت هاي دانش بنيان با شركت در اين رويداد ملي سعي 
دارند بخش��ي از توانمندي هاي خود را در حوزه عرضه معرفي كنند و با تقاضاكنندگان 
نيز ارتباط موثر پيدا كنند. با دكتر محمد ابويي اردكان، قائم مقام دبيركل شوراي عالي 
علوم، تحقيقات و فناوري كه عالي ترين نهاد هماهنگ كننده و سياستگذار در زمينه علوم، 
تحقيقات و فناوري اس��ت در مورد نواقص برگزاري اين نمايش��گاه گفت وگو كرديم. اين 

گفت وگو به شرح زير است:

مهم ترین انتقادي كه به برگزاري هفته پژوهش و نمایشگاه دستاوردهاي  � 
پژوهش، فناوري و فن بازار دارید، چیست؟

هدف اصلي اين نمايشگاه بيش از هر چيز ايجاد يك فن بازار به شكل سمبليك آن است. به 
نحوي كه طرف هاي عرضه و تقاضا دست كم براي چند روز با يكديگر از نزديك برخورد داشته 
باشند و بتوانند روابط خود را در آينده تداوم ببخشند. اما در واقع سمت تقاضا و سمت عرضه هر 
يك در سلول خود نشسته اند و منتظرند كه ديگري به آنها مراجعه كند. برخورد آنها با اين فن بازار 
مثل نمايشگاه آثار صنعتي است نه نمايشگاه فناوري و فن بازار. طرف هاي تقاضا و عرضه كه عمدتا 
بخش هاي صنعتي كشور و دانشگاهي هستند اينجا هستند تا فناوري ها و پژوهش هاي خود را ارائه 
كنند. بايد دقت داشته باشيم كه براي توسعه فن بازار مهم ترين مهارت، مهارت بازاريابي است. براي 

ارتقاي مهارت هاي بازاريابي نيز بايد در ابتدا بازار را بخش بندي كنيم.         ادامه در صفحه4

دکتر ابویی در مصاحبه با ویژه نامه شورای عالی عتف:

حضور اساتید و بخش خصوصی 
در نمایشگاه ضعیف است

سرمقاله دكتر فرهادي در گفتگوي اختصاصي با نشریه داخلي نمایشگاه:
دولت بر تقويت شوراي عالي عتف اهتمام دارد

گروه خبر - وزير علوم، تحقيقات و فناوري از 
غرفه شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري بازديد 
كرد. دكتر فرهادي در بازديد از غرفه شوراي عالي 
عتف گفت: خوش��بختانه در اين دوره و در زمان 
فعاليت دولت تدبير و اميد، جلسات اين شورا فعالانه 

برگزار مي شود و دولت بر تقويت آن اهتمام دارد.
رقيه رضائي- وزير علوم، تحقيقات و فناوري در 

بازديد از غرفه شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري در گفت وگويي اختصاصي با نشريه داخلي 
نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار، ضمن تاكيد بر جايگاه اين شوراي عالي، 
گفت: اين شورا، شورايي است براي سياستگذاري در زمينه هاي علوم، تحقيقات، فناوري كه 
متشكل از وزراي مختلف، روساي دانشگاه ها و نهادهاي علمي و پژوهشي است كه در راس آن 

رئيس جمهور قرار گرفته است.
دكتر فرهادي با بيان اهميت جايگاه شوراي عالي عتف، افزود: خوشبختانه در اين دوره و در 
زمان فعاليت دولت تدبير و اميد، جلسات اين شورا فعالانه برگزار مي شود و دولت بر تقويت آن 
اهتمام دارد. دكتر فرهادي سپس به تشريح ماموريت هاي اين شوراي عالي پرداخت و گفت: اين 
شوراي عالي، طرح هاي كلان ملي را تصويب و ضوابط و آئين نامه هاي تحقيقاتي و اولويت هاي 
پژوهشي را تعيين مي كند. وزير علوم، تحقيقات و فناوري ادامه داد: بدين ترتيب شوراي عالي 

عتف تنها مرجعي است كه در اين باره سياستگذاري مي نمايد.

چالش هايي راهبردي
نادر كریمي  جوني- طي چهار روز برگزاري نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار 
مهم ترين دغدغه من و همكارانم در ويژه نامه خبري اين نمايشگاه كه به نام شوراي عالي عتف 
منتشر شد، اطلاع رساني دقيق و مناسب و پوشش خبري گسترده درباره تحولات اصلي و جانبي 
اين نمايشگاه بوده است. اين پوشش خبري نه فقط انتقال و انعكاس اطلاعات به دست اندركاران 
و مقامات كشور را هدف گيري كرده بود بلكه تلاش مي كرد مخاطبان اعم از بازديدكنندگان 
و مجريان را در جريان رويدادها و اوضاع نمايشگاه قرار دهد.اين ويژه نامه همچنين دغدغه ها و 
چالش هاي مهم فراروي توسعه علمي كشور را مورد توجه قرار داد و كوشيد با انجام مصاحبه، 
نگارش گزارش يا يادداشت و ساير ابزارهاي روزنامه نگاري، تصميم گيران و تصميم سازان را به 
حل اين مشكلات و رفع اين چالش ها ترغيب كند. اكنون كه از هفته پژوهش فاصله گرفته 
و رويدادهاي اين هفته در همه ابعاد از جمله نمايشگاه به خاطره ها سپرده مي شود، موقعيت 
مناسبي است تا در اين ويژه نامه پاياني كه اهم موضوع هاي مطرح در چهار ويژه نامه پيشين را 
مورد توجه قرار داده، يك بار ديگر برخي چالش هاي مهم را باز يادآوري كرد.شايد تكراري ترين 
دغدغه مطرح درباره توسعه علمي كشور موضوع بودجه و نبود پشتوانه مالي است. بدترين خبر 
در اين باره آن است كه فعاليت هاي پژوهشي وعلمي هنوز وابستگي شديد و قابل ملاحظه اي 
با بودجه دولت دارد چنان كه نوسان يا توقف اين بودجه بلافاصله حيات فعاليت ها و عمليات 
علمي- پژوهشي كشور را به مخاطره مي اندازد چنان كه در مورد اين تغييرات حتي توقف عمليات 

و فعاليت هاي مذكور را به دنبال داشته است.
ادامه در صفحه 2
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دبیرخانه شوراي عالي عتف در رادیو فرهنگ:

ويژه برنامه هاي معرفي وظايف قانوني شوراي عالي عتف از راديو فرهنگ پخش شد
صفحه 3

گروه خبر - مراس��م تجليل از برگزيدگان 
و اه��داي جوايز مس��ابقه سراس��ري پژوهش، 
فناوري، نوآوري و آموزش عالي از نگاه عكاس��ان 
و كارتونيس��ت ها با حضور دبير كل شوراي عالي 
علوم، تحقيقات و فناوري، دكتر وحيد احمدي، 
برگزار ش��د. در اين مراسم به سه اثر برتر در هر 
ي��ك از  دو بخش، فناوري و نوآوري و آموزش و 
پژوهش در هر دو رش��ته عكس و كارتون و يك 
تا 3 اثر شايسته تقدير در هر دو بخش جوايزي 
اهدا شد. همچنين آثار برگزيده در كتاب مجموعه 
آثار برگزيده اين مسابقه منتشر شده و در اختيار 
صاحبان آثار و ساير علاقه مندان قرار گرفت. دكتر 
وحيد احمدي در اين مراسم از برگزاري اين مسابقه 
ابراز خرسندي كرد و گفت: مشكل اصلي پژوهش 
امروز، مشكلي فرهنگي است كه جز با زبان هنر 
و فرهنگ قابل حل شدن نيست.به گزارش روابط 
عمومي ش��وراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري 
)عتف(، مراس��م تجليل از آثار برگزيده و اهداي 
جوايز مسابقه سراسري پژوهش، فناوري،  نوآوري 
و آموزش عالي از نگاه عكاسان و كارتونيست ها روز 
دوشنبه، 23 آذر،  در سالن خليج فارس نمايشگاه 
بين المللي تهران و در حاشيه شانزدهمين نمايشگاه 
دستاوردهاي پژوهش و فناوري برگزار شد. در اين 
جلسه دبير كل شوراي عالي عتف، قائم مقام دبير 
كل و  دبير اجرايي مسابقه و  شوراي عالي عتف، 
داوران هر دو رشته و صاحبان آثار برگزيده حضور 
داشتند.در ابتداي جلسه نماهنگي از  آثار منتخب 
داوران براي حاضران پخش ش��د. س��پس دكتر 
مجتبي آقايي، دبير دبيرخانه اين مسابقه، ضمن 
اش��اره به اهميت پيوند هنر و پژوهش و نوآوري، 
گفت: استفاده از هنر عكس و كاريكاتور كه هر دو 
خصلت هاي رسانه اي بسياري دارند، اين فرصت 
را  مهيا كرد تا با نگاه نقادانه و مستندس��از اين 
دو قسم از هنر آشنا شويم و از ابزار بي پيرايه هنر 
براي تحليل عملكرد نظام علم و فناوري كشور 
بهره ببريم. او همچنين نسبت به ادامه اين روند 
ابراز اميدواري كرد و افزود: فعاليت هاي اينچنيني 
مي تواند از ظرفيت مستندس��ازي عكاسي براي 
ثبت و نگارش انبوه فعاليت هاي علمي و پژوهشي 
در كشور استفاده كند. آقايي ادامه داد: با حضور 
مستمر عكاسان در مراكز علمي و پژوهشي قادر  
خواهيم بود تصوير ارزشمندي از فعاليت هاي علمي 
و پژوهش��ي در اكثر نقاط كشور داشته باشيم. او 
همچنين به جايگاه ايران در رش��ته كارتون در 
جهان اشاره كرد و گفت: ما در كاريكاتور نيز رتبه 
چهارم را در جهان داريم و همنشيني اين ظرفيت 
با پژوهش مي تواند ارتباط معناداري را بين هنر و 

پژوهش ايجاد كند.
در ادامه مهندس مصطفي كاظمي، دبير اجرايي 
دبيرخانه شوراي عالي عتف، ضمن تاكيد بر فاصله 
دستگاه هاي سياستگذار در زمينه علم و فناوري با 
جريان هاي فرهنگي و اجتماعي روزمره گفت: اغلب 
سياستگذاران از نتايج فعاليت هاي خود در جامعه 
مطلع نمي شوند و بنابراين اين مسابقه توانست اين 
پيوند را با نگاهي نقادانه و مستندساز ايجاد كند. 
او همچنين از تكرار اين مسابقه در آينده خبر داد 
و گفت: استقبال بسيار خوبي از اين مسابقه شده 
اس��ت. او همچنين از انجام مذاكراتي با سازمان 
زيباسازي شهرداري تهران نيز خبر داد و گفت: 
از اين سازمان قول گرفته ايم كه از آثار منتخب بر 
روي بيلبوردهاي شهر نيز استفاده كنند. كاظمي 
ابراز اميدواري كرد: در سال هاي آينده چنانچه اين 
مسابقه به صورت بين المللي برگزار شود مي توانيم 
با حضور پارك هاي علم و فناوري كشورهاي ديگر و 

هنرمندان آنان مسابقات قوي تري برگزار كنيم.
سپس دكتر سيد مهدي س��جادي فر، دبير 
كميس��يون طرح ه��اي كلان مل��ي دبيرخانه 
شوراي عالي عتف و معاون پژوهشي مركز تحقيقات 
سياست علمي كشور در گفتگويي به سبك تدتاك 
و به صورت مختصر و ساده بعضي مشكلات حوزه 
آموزش و پژوهش را با زمينه اي پويانگارانه مطرح 
كرد. در ادامه دكتر وحيد احمدي، ضمن تقدير از 
اقدامات نوآورانه دبيرخانه شوراي عالي عتف گفت: 
از دبيرخانه شوراي عالي عتف  غير از اين نيز انتظار 
نمي رفت. او همچنين به مشكلات فرهنگي به 
عنوان اصلي ترين مشكل امروز پژوهش و فناوري 
در كشور اشاره كرد و گفت: مشكل فرهنگ را جز 
با زبان فرهنگ و هنر نمي توان حل كرد و با زبان 
مداخله و بخشنامه نمي توان مشكلات پيش روي 
پژوهش كشور را برطرف كرد. او ادامه داد: برگزاري 
اين مسابقه كار بسيار عظيم و ارزشمندي  است ولي 
ما كار بزرگتري در پيش داريم و آن رفع مشكلات 
فرهنگي پيش روي نظام علم و فناوري كشور است.

در پايان ضمن تقدير از آثار برگزيده، جوايز سه رتبه 
برتر در رشته عكس، بخش نوآوري و فناوري به 
مژگان جعفري، عبدالله عسگري، ميثم عزيزي و در 
بخش آموزش و پژوهش به مليكا تقوايي، جمشيد 
فرجوند، اميرحسين رضائي و در رشته كارتون، 
بخش فناوري و نوآوري به احسان گنجي، مهناز 
يزداني، محمود آزادنيا و در بخش آموزش و پژوهش 
به شهرام رضائي، عليرضا پاكدل و فرناز وزيري تبار 
اهدا شد. همچنين كتاب آثار برگزيده شامل 139 
عكس و كارتون نيز در اختيار برگزيدگان و ساير 

علاقه مندان قرار گرفت.

دكتر وحید احمدي در مراسم تجلیل از آثار برگزیده:

مشكل پژوهش با زبان هنر حل مي شود
چالش هايي راهبردي

ادامه از صفحه یک
اگر اخبار و ديدگاه هايي كه درباره جامعه علمي كشور، فعاليت هاي علمي- پژوهشي و مراكز 
دانشگاهي يا تحقيقاتي منتشر مي شود مورد دقت و بررسي قرار گيرد، مشاهده مي شود كه هر 
هفته يك يا چندبار از كمبود بودجه دولتي و لزوم تقويت و افزايش حمايت هاي مالي دولت از 
بخش علمي كشور شكايت مي شود. خبرسازان در اين موضع گيري ها همواره سهم بيشتري 
از كيك بودجه مطالبه و از اينكه به حد كافي، بودجه در اختيار ندارند ابراز نارضايتي مي كنند.
حداقل در كشورهاي توسعه يافته اين وابستگي شديد وجود ندارد. روشن است كه توسعه علمي 
و پيشرفت هاي پژوهشي براي همه كشورهاي باشخصيت و توسعه يافته اهميت فراوان دارد و اين 
كشورها به انحاي گوناگون از فعاليت هاي علمي- پژوهشي حمايت مي كنند اما در اين كشورها 
تمهيداتي انديشيده شده تا بخشي از فعاليت هاي علمي كه نيازهاي روزمره شهروندان را تامين 
مي كند از نظر اقتصادي خودكفا شود. خودكفايي اين محورها البته با تجاري سازي و درآمدزايي 
براي فعاليت هاي مذكور انجام مي پذيرد. در اين باره راهبردنويسان اين كشورها مي گويند اگر 
قرار است يك فعاليت علمي دست آخر در بازار مصرف شود، شركت ها و كمپاني هاي بزرگ 
كه گاهي درآمدي در حد يك دولت دارند، مي توانند خود مبادرت به تحقيقات و پژوهش و 
منافع اقتصادي اين فعاليت ها را در نهايت خودشان تحصيل كنند. بدون توضيح روشن است كه 
چنين رويكردي نه فقط تحقيق و پژوهش را در جامعه توسعه مي دهد و از پديد آمدن محققان 
و پژوهشگران دولتي و حكومتي جلوگيري مي كند بلكه پژوهش را از دايره بسته پژوهش براي 
پژوهش به راهبرد موفقيت آميز پژوهش براي زندگي تغيير مي دهد. علاوه بر اين در چنين 
تحقيقات هايي نه فقط هيچ فشاري به بودجه دولت وارد نمي شود بلكه دولت از محل اخذ 
ماليات از فروش نتايج تجاري سازي شده اين تحقيقات ها كسب درآمد هم مي كند.به اين ترتيب 
فعاليت هاي علمي نه تنها شخصيت پيدا مي كند و از بودجه دولت و... گدايي نمي كند بلكه به 
جهت بهره مندي اقتصادي، دولت همواره شركت ها و كمپاني هاي بزرگ را به انجام تحقيقات 
و گسترده ساختن آن تشويق مي كند. روشن است كه جامعه فعلي ما تا رسيدن به اين نقطه و 
موقعيتي مطلوب براي فعاليت هاي تحقيقي و پژوهشي فاصله زيادي دارد.معضل ديگر در جامعه 
علمي كشور، سردرگمي است. هدف فعاليت  هاي علمي كشور چيست؟ به اين سوال ساده البته 
گاهي پاسخ هاي ساده داده مي شود. اين پاسخ ساده گاهي آنقدر مبهم است كه نمي توان مفهوم 
دقيقي از آن دريافت. اگر اظهارات و موضع گيري هايي كه در اين باره انتشار مي يابد مورد استناد 
قرار گيرد، يكي از اهداف توسعه علمي كشور، افزايش رتبه علمي و جايگاه دانش ايران در جهان 
است. برخي دست اندركاران، تصميم گيران و تصميم سازان جامعه علمي كشور همواره تاكيد 
مي كنند كه ارتقاي جايگاه علمي ايران در جهان اولويت نخست فعاليت هاي پژوهشي كشور 
را تشكيل مي دهد. دسته ديگر پژوهشگران هدف انجام فعاليت هاي پژوهشي را صرفنظر از 
بازخوردها و نتايج آن ارضاشدن حس كنجكاوي و پژوهشگري دانشمندان مي دانند و مي گويند 
پيشرفت و تغيير مرزهاي علم، مسووليت اصلي و انكارناشدني دانشمندان و پژوهشگران است. از 
ديد اين افراد همين كه در دنيا عده اي به هر دليل شيفته و مجذوب علم شوند و زندگي خود را 
وقف علم كنند، كافي است تا مرزهاي علم بيشتري جابه جا شود و رويدادهاي علمي شگرفي 
در جهان رقم بخورد. دسته سوم هرچند دو هدف گذشته را نفي نمي كنند اما مي گويند اگر 
دستيابي به دو هدف پيش گفته در نهايت بهبود زندگي مردم را دربر نداشته باشد چه تاثيري 
خواهد داشت. اين افراد اولويت نخست فعاليت هاي علمي در كشور را بهبود زندگي عمومي 
مردم با استفاده از نتايج و دستاوردهاي علمي- پژوهشي مي دانند و مي گويند اگر تحقيقات در 
مركز تحقيقاتي پايان پذيرفته يا حداكثر تمهيد خارجيان را در پي داشته باشد، هدف اصلي 
فعاليت هاي علمي، محقق نشده است چراكه هدف نهايي فعاليت هاي علمي- پژوهشي بايد 
آسان سازي و بهسازي زندگي شهروندان باشد.ميان اين سه رويكرد متفرق، ديدگاه غالب و 
موثر كدام است؟ از چه هدفي دفاع مي شود و در عمل مورد تاكيد قرار مي گيرد؟ حداقل در 
گفتار رسمي و تلاش هايي كه در قالب تاسيس شركت هاي دانش بنيان صورت گرفته، به نظر 
مي رسد رويكرد سوم، رويكردي غالب و چيره است اما آيا در عمل و از سوي پژوهشگران نيز 
اين رويكرد و هدف مقبول بوده است؟ چندپارگي مديريت جامعه علمي كشور نيز معضل 
مهمي است كه تاكنون مورد غفلت واقع شده است. هم اكنون چهار يا پنج نهاد گوناگون در 
رده ارشد مسووليت راهبري و سياستگذاري درباره جامعه علمي كشور را برعهده دارند كه در 
مواردي وظايف آنها هم پوشاني دارد يا موازي كاري صورت مي پذيرد. قرار بود شوراي عالي عتف 
كه به رياست رييس جمهور تشكيل مي شود، ستاد مركزي فعاليت هاي علمي كشور باشد و همه 
دستگاه هاي پايين دستي از راهبردها و تصميم هاي آن اطاعت كنند اما در گام اول رييس جمهور 
حضور خود را به نماينده اش معاون اول واگذار كرد. در گام بعدي آقاي رييس جمهور به جاي 
آنكه مصوبات اين شورا را به همان صورت ابلاغ كند- كه در قاعده شوراهاي عالي اين رويه 
قانوني وجود دارد- مصوبات را براي كار كارشناسي به دستگاه هاي پايين دستي فرستاده كه 
عملا جايگاه عتف از شوراي عالي به پايين تر از يك وزارتخانه سقوط مي كند. در چنين صورتي 
البته رييس جمهور بايد حساسيت امر را درك كند و شوراي عالي عتف را به عنوان ستاد و مغز 
متفكر راهبردنويسي و سياستگذاري امور علمي كشور به جايگاه حقه خويش بازگرداند كه 
اگر چنين نشود،  اميدي وجود ندارد كه جامعه علمي كشور به عنوان يك جامعه يكپارچه و 

هدفمند به سوي اهداف جمهوري اسلامي ايران حركت كند.
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ش��انزدهمين نمايشگاه دس��تاوردهاي 
پژوهش، فن��اوري و فن ب��ازار نيز به  پايان 
رسيد. يك هفته پر از كار، هيجان و بالندگي 
براي جامعه دانشگاهي، پژوهشگر و صنعتگر 
كش��ور. اين نمايشگاه كه در ش��انزده دوره 
متوالي و به همت معاونت پژوهشي وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري برگزار شده است، 
امسال نيز ميزبان دانشگاه هاي برتر كشور، 
پارك هاي علم و فناوري، مراكز پژوهش��ي 
دولتي و خصوصي و شركت هاي دانش بنيان 
بود. آنگونه كه گفته مي ش��ود، هدف از اين 
نمايش��گاه ايجاد فرصتي براي دانشگاه ها، 
مؤسسات دانش بنيان، بنگاه هاي داراي واحد 
R&D ، توليدكنندگان، صنعتگران، تجار، 
بانكها و موسس��ات اعتباري است تا ضمن 
ارائه آخرين دستاوردهاي علمي و فناوري با 
توانمندي ها و جديدترين فناوري هاي داخلي 
آش��نا، موجبات ارتقاء دانش فني داخلي را 
فراهم و همزمان بازاريابي براي محصولات 
توليدي و جلب سرمايه گذار را فراهم نمايند. 
در واق��ع تجميع فن بازار و دس��تاوردهاي 
پژوهشي نشان دهنده نوعي از تلاش سازمان 
يافته ايده پردازان اين نمايشگاه براي ايجاد 
ارتباط س��ازنده و متقابل بين صنعتگران و 
تقاضاكننده ايده هاي پژوهشي و فناورانه و 
دست اندر كاران تحقيق، فناوري و ايده پردازان 

كشور است. 
در اين ميان نقش شوراي عالي عتف با دو 
وظيفه اصلي اولويت بندي و انتخاب طرح هاي 
اجرايي بلندمدت س��رمايه گذاري كلان در 
بخش هاي آموزش��ي و پژوهشي و فناوري 
و بررسي و پيش��نهاد منابع مالي موردنياز 
درحوزه ه��اي عل��وم، تحقيق��ات و فناوري 
در اين هفته و در نمايش��گاه دستاوردهاي 
پژوهش، فناوري و فن بازار نقش��ي بس��يار 
حائز اهميت است. غرفه شوراي عالي عتف در 
شانزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، 
فناوري و فن بازار با اختصاص فضايي 328 
متري در سالن 8 و 9 نمايشگاه بين المللي 
تهران ميزبان تعدادي از نهادها و دستگاه هاي 
اجرايي، سياستگذاري، دانشگاه ها، پارك هاي 

عل��م و فناوري و ش��ركت هاي دانش بنيان 
بود. همچنين در اين ميان نمي توان از كنار 
حضور پر رنگ ساير شهروندان، دانش آموزان 

و دانشجويان به سادگي گذشت. 
حض��ور نماينده معاونت رس��يدگي به 
شكايات صندوق نوآوري و شكوفايي و نماينده 
كارگروه رس��يدگي به شكايات شركت هاي 
دانش بنيان ستاد تجاري سازي و شركت هاي 
دانش بنيان دبيرخانه شوراي عالي عتف در 
غرفه اين ستاد، برگزاري مراسم تجليل از آثار 
برگزيده مسابقه سراسري پژوهش، فناوري، 
ن��وآوري و آم��وزش عالي از نگاه عكاس��ان 
و كارتونيس��ت ها و برپايي نمايش��گاهي از 
139 عكس و كارتون برگزيده اين مسابقه 
در محل غرفه ش��وراي عالي عتف، استقرار 
نمايندگان و روس��اي مناط��ق 5 گانه ويژه 
علم و فناوري كش��ور، اجراي پانتوميم آثار 
برگزيده مسابقه عكس و كاريكاتور در غرفه 
مركز تحقيقات سياست علمي كشور، حضور 
س��تادهاي دبيرخانه ش��وراي عالي عتف با 
توليدات مكتوب خود اعم از كتاب و گزارش 
و حض��ور بي نظير طرح ه��اي كلان ملي با 
ماك��ت يك به يك پلاتفرم خ��ودرو ملي و 
ماك��ت هواپيماي مس��افربري و تجهيزات 
آزمايشگاهي طرح كلان ملي رادار و موتور 
پرتاب كننده ماهواره به مدار ژئو همه و همه 
نشان از اجراي منظم ايده معرفي و نمايش 

دس��تاوردهاي دبيرخانه شوراي عالي عتف 
به افكار عمومي، پژوهش��گران، صنعتگران، 
ش��ركت هاي دانش بنيان يا  به گفته دكتر 
محمد تس��ليمي، قائ��م مقام وزي��ر علوم، 
تحقيقات و فناوري پاسخگويي اين مجموعه 
به افكار عمومي جامعه بوده است. همكاري، 
يكدستي و همدلي كاركنان مركز تحقيقات 
سياست علمي كشور و دبيرخانه شوراي عالي 
عتف نيز نشان از فرهنگ سازماني كار گروهي 

و مشاركت سازنده دارد. 
در اي��ن هفت��ه، افراد مختلف��ي از غرفه 
اي��ن نهاد بازديد كردن��د. بازديد وزير علوم، 
تحقيقات و فناوري، دكتر فرهادي، قائم مقام 
او دكتر محمد تس��ليمي، معاون پژوهشي 
وزي��ر علوم و دبيركل ش��وراي عالي عتف، 
دكتر وحيد احمدي، دكتر مدرس  هاشمي 
رئي��س دانش��گاه صنعتي اصفه��ان، دكتر 
سيروس عليدوستي، رئيس پژوهشگاه علوم 
و اطلاعات ايران )ايرانداك(، دكتر امير هاموني، 
مديرعامل ش��ركت فرابورس اي��ران، دكتر 
نصرت الله ضرغ��ام، رئيس صندوق حمايت 
از پژوهش��گران، دكتر ش��جاعي فر، رئيس 
پژوهش��گاه خودرو و مدير طرح كلان ملي 
پلات فورم خودرو ملي از جمله بازديدهاي 
مديران ارشد پژوهش و فناوري كشور بود. 

اصلي ترين پيشنهاد مطرح شده در اين 
دوره از س��وي دبيرخانه شوراي عالي عتف 

طرح پيشنهاد بين المللي كردن نمايشگاه 
پژوهش، فناوري و فن بازار در مراسم تجليل 
از آثار برگزيده مس��ابقه سراسري عكس و 

كارتون بود. 
به گفت��ه آرش رزمي، كارش��ناس امور 
س��تادهاي دبيرخانه شوراي عالي عتف، در 
اين نمايش��گاه بي��ش از 100 مجلد كتاب 
در حوزه ه��اي مختلف آينده پژوهي، كلان 
روندهاي ش��كل دهنده آينده، گزارش هاي 
س��تاد مناطق ويژه علم و فناوري، پايش و 
ارزياب��ي و اقتصاد علم، و بيش از 300 جلد 
كتاب آثار برگزيده مسابقه سراسري پژوهش، 
فناوري، نوآوري و آموزش عالي از نگاه عكاسان 
و كارتونيست ها به دست علاقه مندان رسيد. 
همچنين بيش از 1100 نفر از نمايش��گاه 
عكس و كارتون در غرفه دبيرخانه ش��وراي 
عال��ي عتف بازديد كردند و اين نمايش��گاه 
توانست توجه بسياري از مخاطبان نوجوان 

و دانشجو را به خود جلب كند. 
دكتر وحيد احمدي، دبير كل شوراي عالي 
عتف نيز ضمن بازديد از غرفه اين ش��وراي 
عالي گفت: ابتكارات بسيار خوبي در اين غرفه 
وجود داشت. به خصوص قسمت كاريكاتور و 
پانتوميم بسيار خلاقانه بود. او همچنين گفت: 
اقدامات دبيرخانه شوراي عالي عتف نمايشگاه 
را از حالت صرفا تخصصي و خش��ك خارج 
كرده بود. دكتر احمدي به روند مرس��وم در 
نمايشگاه پژوهش و فناوري جهان نيز اشاره 
كرد و گفت: در نمايشگاه هاي تخصصي دنيا 
بسيار بر اصول بازاريابي تاكيد مي شود و از 
اين جهت اقدام دبيرخانه شوراي عالي عتف 
و مركز تحقيقات سياست علمي كشور كه 
ادعاي تجاري س��ازي نيز دارد، اقدام بسيار 

مثبتي بود. 
نح��وه  برگزاري نمايش��گاه ش��انزدهم 
پژوه��ش، فناوري و فن بازار اگرچه خالي از 
ايراد نبود، اما تجربه مثبت و به پيش برنده اي 
بود كه مي تواند در س��ال هاي پيش رو افق 
خلاقيت، تجاري سازي و ترويج فرهنگ علم 

و پژوهش را روشن تر از قبل سازد. 

شانزدهمین نمايشگاه پژوهش، فناوري و فن بازار در غرفه شوراي عالي عتف؛

خلاقیت و تجاري سازي فراموش نشد

3

صفحه 4 پیشنهادي براي ایجاد انگیزه درپژوهشگران و مراكز پژوهشي؛

نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار بین المللي شود

دبیرخانه شوراي عالي عتف در راديو فرهنگ؛

ویژه برنامه هاي معرفي وظایف قانوني شوراي عالي عتف از رادیو فرهنگ پخش شد
همزمان با برگ��زاري هفته پژوهش و 
برپايي شانزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي 
پژوهش، فن��اوري و فن ب��ازار، دبيرخانه 
ش��وراي عالي عتف اقدام به تهيه و پخش 
ويژه برنامه هايي با موضوع اقدامات ستادها 
و دبيرخانه ش��وراي عال��ي عتف در راديو 
فرهنگ نمود. مهندس مصطفي كاظمي 

ضم��ن ارائه توضيحاتي در مورد اين ويژه 
برنامه ها گفت: اين ويژه برنامه ها در جهت 
تنوير افكار عمومي نسبت به وظايف قانوني 
ش��وراي عالي عتف و در طي چهار شب و 
همزم��ان با برگزاري نمايش��گاه پژوهش، 
فن��اوري و فن بازار از س��اعت 20:30 الي 
21:30 از رادي��و فرهنگ پخش ش��د. او 

ادامه داد: دو جلسه از اين مجموعه جلسات 
مربوط به موضوع طرح هاي كلان ملي بود. 
كاظمي افزود: دو برنامه راديويی ديگر نيز 
در حوزه روابط بين المللی ش��ورای عالی 
عتف و نقش شورای عالی عتف در برنامه 

آينده نگاری ملی بوده است.
گفتني است 50 برنامه راديويي در مورد 

نقش شوراي عالي عتف، برنامه ها و وظايف 
اين شورا و سياستگذاري هاي كلان علم، 
تحقيق��ات و فناوري در حال مذاكره برای 
توليد است كه با اتمام مراحل تهيه قسمت 
های اوليه برنامه ها،  از راديو فرهنگ پخش 

خواهد شد. 
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سیروس علیدوستي، رئیس   ایرانداك :

تاخیر در بازگشايي سامانه سمات مشكلات را بیشتر می کند

صفحه 5

ادامه از صفحه یک
بخش بن�دي ب�ازار ب�ه چ�ه  � 

معناست؟
اگر دق��ت كرده باش��يد، بخش هايي 
از نمايش��گاه هاي وزارت عل��وم معطوف 
به دانش��جويان و محص��ولات و ايده هاي 
آنهاست. به منظور موفقيت رويداد در جذب 
بخش هاي مختلف بايستي به بهترين نحو 
مشخص باشد كه كدام بخش قصد جذب 
دانش��جويان، اساتيد، پژوهشگران و ساير 
گروه ها را دارد. بخش��ي از موضوعاتي كه 
در نمايشگاه هاي اين چنيني ارائه مي شوند، 
ب��راي ايده دادن، تزريق روحيه پژوهش و 
كارآفريني به اساتيد دانشگاه هاست. متاسفانه 
براساس مستندات سال گذشته، متوجه 
شديم كه اساتيد دانشگاه ها در اينجا حضور 
پيدا نمي كنند و اين به اين معناس��ت كه 
بخش بندي بازار براي جذب اساتيد ضعيف 
بوده است. همچنين نقش شركت هايي كه 
در نمايشگاه حاضر مي شوند و از دانشجويان 
تقاضاي ن��وآوري دارند، كمرنگ اس��ت. 
افرادي كه در نمايش��گاه حاضر مي شوند 
بايد جامعه هدف خ��ود را ببينند و براي 
جامعه هدف خود محصولات و ايده هاي 

خود را ارائه كنند.
چه پیشنهادي براي هرچه بهتر  � 

برگزار شدن این رخداد دارید؟
ايده اصلي اين رخداد، بسيار خوب است. 
اما اين فعاليت بايد دائمي باشد و در تمام 
طول س��ال برگزار شود. درست است كه 
هفته پژوهش به شكلي سمبليك برگزار 
مي شود، ولي براي دستيابي به اهداف آن، 
ك��ه همان برقراري ارتباط بخش عرضه و 
تقاضاي تحقيق و توسعه است، اين فعاليت 
بايد مداوم باشد. در حال حاضر در كشور 
اقدامات مثبتي در اين زمينه انجام مي شود، 
اما متاس��فانه ما در مورد فن بازار فقط به 
محل حضور و فيزيك آن توجه داريم. كار 
ارتباط��ي و نرم افزاري كه در حوزه فن بازار 
انجام مي دهيم بس��يار ضعيف و نيازمند 

تقويت است. 
ب�راي تقویت ای�ن ارتباط چه  � 

اقداماتي مي تواند انجام شود؟
بايد مصرف كننده اصي��ل فناوري در 
نمايشگاه حضور داشته باش��د. براي اين 
منظ��ور اول بايد مرزه��اي جغرافيايي را 
برداريم. هر گاه نمايشگاه برگزار مي كنيم، به 
تعداد زيادي از كشورهاي اطراف، دانشگاه ها 
و پارك هاي علم و فناوري آنها دعوت به عمل 
آوريم تا تقاضاي واقعي مطرح ش��ود و از 
پتانسيل هاي منطقه اي هم در عرضه و هم 

در تقاضا استفاده كنيم. 
آیا واقعا تقاضا ب�راي ایده هاي  � 

كشور ما وجود دارد؟
بل��ه. در اي��ران ما دو لايه اي��ده داريم. 
كشورهاي غرب آسيا كه هدف نقشه جامع 
علمي كشور هستند، تجربه هاي پارك ها، 
مراكز رشد و دانشگاهي ما را براي استفاده 
نياز دارند. اين اس��تفاده فقط اس��تفاده از 
محصولات و مس��تندات ما نيست، بلكه 
استفاده از فرآيندهاي كشور ماست. حضور 

اين كشورها و ملاقات حضوري شركت ها 
و مراكز پژوهش��ي آنها و مرور تجربه ها و 
مشاركت در كارگاه هاي حضوري كه توسط 
اساتيد و نوآوران ما برگزار مي شوند، بسيار 
موثر است. تمام كشورهايي كه هم مرز با ما 
هستند و خصوصا كشورهاي حاشيه جنوبي 
خليج فارس بسيار علاقه مند هستند كه 
تجربه هاي ما را در روندهاي طي شده بدانند 

و ما مي توانيم اين تجربه را انتقال دهيم.
گفتید ك�ه دو لایه تقاضا براي  � 
ایده هاي كشور ما وجود دارد؛ لایه 

دوم چیست؟
اگر نتوانيم جهاني فكر كنيم، در منطقه 
خ��ود نيز موفق نخواهيم ب��ود. بايد براي 
تك ت��ك افرادي ك��ه در بخش تحقيق و 
توسعه فعالند، تسهيلاتي جهت حضور و 
ارائه خدمات و محصولات در نمايشگاه هاي 
فن بازار ايجاد شود. در كنار امكان حضور در 
رويدادهاي ملي، مي توانيم تسهيلاتي نيز 
براي حضور و درك تجربه هاي جهاني ايجاد 
كنيم. اين تجربه ها به آنها كمك مي كند كه 
دنيا را شخصي نبينند. بنابراين، در ابتداي 
امر، چندان نگران دستاوردهاي اقتصادي 
كار نباش��يم. چنانچه فعاليت هايي كه در 
حال حاضر در حال برگزاري است در تراز 
بين المللي برگزار شوند، دانش با بيشترين 
بهره وري عرضه خواهد شد و نتيجتا قادر 

خواهيم بود از آن كسب درآمد كنيم.
حضور دبیرخانه شوراي عالي  � 
عت�ف و مركز تحقیقات سیاس�ت 
علمي كش�ور در این نمایش�گاه با 
سال گذشته تفاوت بارزي داشت؛ 

دلیل این تفاوت ها چیست؟
دبيرخانه ش��وراي عالي عتف امسال 
با هدف مش��خصي اينجا حض��ور يافته 
است. مخاطب ما شناخته شده است و ما 
مي دانيم كه روساي دانشگاه ها، پژوهشگاه ها 
و مديران علم، فناوري و نوآوري كشور در 
سطح سياستگذاري مخاطبان ما هستند. 
دبيرخانه ش��وراي عالي عتف در اين چند 
روز توانس��ت اكثر اين افراد را جذب كند 
و يكپارچگي فعاليت هاي مركز تحقيقات 
سياست علمي كشور، ستادهاي شوراي 
عالي و كميسيون ها را به عنوان يك نهاد 

فرادستگاهي هماهنگ كننده نشان دهد.
در این چن�د روز دانش آموزان  � 
و دانش�جویان زی�ادي را دیدم كه 
از غرفه ش�وراي عالي عتف و مركز 

تحقیقات سیاس�ت علمي كشور 
بازدی�د مي كردند، ش�ما در جذب 
این گونه مخاطبان نیز برنامه ریزي 

داشته اید؟
در وسط غرفه كريدوري باز شده است 
كه آثار برگزيده مسابقه سراسري پژوهش، 
فن��اوري، نوآوري و آم��وزش عالي از نگاه 
عكاس��ان و كارتونيس��ت ها را به نمايش 
عموم مي گذارد. اين نمايشگاه جنبه كاملا 
ترويجي دارد و تلاش كرده ايم با اين بهانه، 
نمايشگاه هم جنبه بصري خوبي داشته باشد 
و خستگي آنها را در كند و هم مخاطب را 

به تفكر وادار كند.
این جلب نظر در شناختن جایگاه  � 
شوراي عالي عتف نیز تاثیرگذار بوده 

است؟
معرفي جايگاه شوراي عالي عتف يك 
برنامه مفصل بوده است. در واقع پشت اين 
نمايشگاه يك مفهوم ساخته شده است. 
جايگاه شوراي عالي عتف يا فرادستگاهي 
كه سياس��تگذار و هماهنگ كننده حوزه 
عل��م و فناوري اس��ت در همه چيز قابل 
مشاهده است. طراحي، رنگ، حتي پوشش 
همه خواهران و برادران مفهوم فرادستگاه 
دارد. تمام فعاليت هاي عتف مس��تندات 
دارد و تمام فعاليت ها مستندات دارد و از 
قبل برنامه ريزي ش��ده است. نيازسنجي 
شده و شامل رپورتاژهاي مشخص است. 
اين فعاليت ها همراه با توليد انواع و اقسام 
محتواها در رس��انه هاي مختلف اس��ت. 
در واق��ع براي متمايز ديده ش��دن نقش 
شوراي عالي عتف برنامه ريزي هاي دقيقي 
انجام ش��ده و مفهوم س��ازي انجام ش��ده 
اس��ت. برنامه و اهداف اساس��ي عتف در 
رايو فرهنگ نيز اجرا مي ش��ود و همه اين 
فعاليت ها تلاش��ي است تا در اين فرصت 
يك هفته اي نقش هماهنگ كنندگي شوراي 
عالي عتف براي دس��تگاه هاي مشخص 
شود. هدف اصلي اين است كه آرمان هاي 
ش��وراي عالي عتف و ضرورت وجود يك 
دستگاه عالي  هماهنگ كننده يك بار مورد 
موشكافي قرار گيرد و بعد بتوانيم مجموعه 
فعاليت هاي علمي و پژوهشي دستگاه ها را 
در سامانه هايي كه مختص اين كار است 
نشر دهيم و نقش تسهيل كنندگي را كه 
قانون برعهده شوراي عالي عتف گذاشته 

است، ايفا كنيم.

دكتر ابویی در مصاحبه با ویژه نامه شورای عالی عتف؛
حضور اساتید و بخش خصوصی در نمایشگاه ضعیف است پیشنهادي براي ایجاد انگیزه درپژوهشگران 

و مراكز پژوهشي؛
نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، 
فناوري و فن بازار بین المللي شود

در مراسم تجليل از آثار برگزيده مسابقه سراسري پژوهش، 
فناوري، نوآوري و آموزش عالي از نگاه عكاسان و كارتونيست ها، 
پيشنهاد بين المللي كردن نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، 
فناوري و فن بازار از سوي معاون اجرايي دبيرخانه شوراي عالي 
علوم، تحقيقات و فناوري مطرح شد. مهندس مصطفي كاظمي 
در اين باره گفت: بين المللي كردن نمايشگاه دستاوردهاي 
پژوهش، فناوري و فن بازار فرصت بس��يار مغتنمي است و 
چنانچه اين اتفاق رخ دهد سال آينده شاهد حضور پررنگ تري 

از محققان و مراكز پژوهشي كشورمان خواهيم بود.
به گزارش روابط عمومي دبيرخانه ش��وراي عالي علوم، 
تحقيقات و فناوري )عتف(، در مراسم تجليل از آثار برگزيده 
مسابقه سراسري پژوهش، فناوري، نوآوري و آموزش عالي 
از نگاه عكاسان و كارتونيست ها، پيشنهاد بين المللي كردن 
نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري، نوآوري و آموزش 
عالي از س��وي معاون اجرايي دبيرخانه ش��وراي عالي علوم، 
تحقيقات و فناوري مطرح شد. در اين رابطه مهندس مصطفي 
كاظمي، معاون اجرايي دبيرخانه شوراي عالي عتف در گفتگو 
با پايگاه اطلاع رس��اني دبيرخانه ش��وراي عالي عتف گفت: 
معمولا انتظار مي رود كه هر ساله دانشگاه ها، پارك هاي علم 
و فناوري، مراكز پژوهشي و شركت هاي دانش بنيان بتوانند 
دستاوردهاي پژوهشي و محصولات خود را ارائه كنند و سال 

به سال پيشرفت هاي بيشتري داشته باشند. 
او ادامه داد: اما متاس��فانه تجربه نشان داده است كه در 
ش��رايط غيررقابتي مراكز پژوهشي به تدريج انگيزه خود را 
از دست مي دهند و معمولا اين نهادها حرف جديدي براي 

گفتن ندارند. 
كاظمي با اش��اره به كاركرد هفته پژوهش و نمايشگاه 
دستاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار گفت: هفته پژوهش 
به دنبال اين بوده است كه بخش پژوهش و صنعت كشور 
در ارتباط با يكديگر باشند. او افزود: هدف اين بوده است كه 
بخش پژوهش بتواند حامي خود را در ميان صنعت گران بيابد 
و بخش صنعت نيز از نوآوري ها و دستاوردهاي پژوهشي جديد 
بهره مند شود. به نظر مي رسد كه اين اتفاق خوب رخ نداده 

است و صنعتگران نياز به انگيزه هاي بيشتري دارند.
 كاظمي در مورد پيش��نهاد خود توضيحاتي ارائه كرد و 
گفت: پيش��نهاد من اين بود كه هفته پژوهش را به صورت 
بين المللي برگزار كنيم و از حضور محققان، پارك هاي علم 
و فناوري و طرح هاي كلان ملي ساير كشورها استفاده كنيم 
تا تعامل علمي بين جامعه دانشگاهي و محققان كشور ما با 

ساير كشورها ايجاد و تقويت شود.
معاون اجرايي دبيرخانه ش��وراي عالي عتف به ش��رايط 
پساتحريم اشاره كرد و افزود: در سال هاي قبل به دليل تحريم، 
نتوانستيم ارتباطات بين المللي مناسبي را تجربه كنيم. حال كه 
اين وضعيت رفع شده است و ما قادر به ارتباط با كشورهاي 
مختلف هستيم، بهتر است كه از اين موقعيت در جهت ارتقا 
و بهبود وضعيت علم، پژوهش و فناوري خود بهره بگيريم. او 
همچنين گفت: با ايجاد فضاي رقابتي در نمايشگاه هاي اين 
چنيني، مراكز پژوهشي، دانشگاه ها و محققان و كارآفرينان 
خود را به رش��د بيشتر ترغيب خواهيم كرد و اگر اراده اين 
تغيير وجود داش��ته باشد، بايد از همين امروز برنامه ريزي 

براي سال هاي آينده انجام شود.
كاظم��ي در پايان گفت: بين المللي كردن نمايش��گاه 
دستاوردهاي پژوهش، فناوري و ف  بازار فرصت بسيار مغتنمي 
است و چنانچه اين اتفاق رخ دهد، سال آينده شاهد حضور 

پررنگ تري از محققان و مراكز پژوهشي خود خواهيم بود.
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غرفه مرکز تحقیقات سیاست علمي کشور میزبان هنرمندان؛

ترویج علم به وسیله پانتومیم
در شانزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي 
پژوه��ش و فناوري و فن ب��ازار، در محل 
غرفه مركز تحقيقات سياست علمي كشور، 
همه روزه از 10 صبح الي 16 نمايش هاي 
پانتومي��م دو نف��ره اي با س��وژه هاي آثار 
برگزيده مسابقه سراسري پژوهش،فناوري،  
ن��وآوري و آموزش عالي از نگاه عكاس��ان 
و كارتونيس��ت ها اجرا شد. اين نمايش ها 
توانستند نظر بسياري از مخاطبان از جمله 
دانش آم��وزان بازديد كننده از غرفه هاي 
مركز تحقيقات سياس��ت علمي كشور و 
ش��وراي عالي علوم، تحقيق��ات و فناوري 

)عتف( را به خود جلب كنند.
به گ��زارش روابط عموم��ي دبيرخانه 
شوراي عالي عتف، در شانزدهمين نمايشگاه 
دستاوردهاي پژوهش و فناوري و فن بازار، 

در مح��ل غرفه مركز تحقيقات سياس��ت 
علمي كش��ور، همه روزه از 10 صبح الي 
16 نمايش ه��اي پانتومي��م دو نفره اي با 
س��وژه هاي آثار برگزيده مسابقه سراسري 
پژوهش، فناوري، نوآوري و آموزش عالي از 

نگاه عكاسان و كارتونيست ها اجرا شد.
دكتر سيد مهدي س��جادي فر، معاون 
پژوهش��ي مركز تحقيقات سياست علمي 
كش��ور ضمن اش��اره به اجراي همه روزه 
اي��ن نمايش در محل غرفه مركز در طول 
هفته پژوهش، گفت: با اين كاركرد هنر يا 
پانتوميم مي توانيم مساله ترويج علم را به 
مردم نشان داده و از اين طريق مردم را با 
موضوع فناوري و نوآوري و كاركرد آن در 

جامعه درگير كنيم. 
او ادامه داد: بيشتر دوست داشتيم كه 

به جاي پانتوميم، تئاتري برگزار كنيم كه 
در آن سوژه طرح هاي پژوهشي نيز مطرح 

شود، اما متاسفانه زمان كافي نداشتيم.
سجادي فر در مورد ادامه اين روند در 
آينده ابراز اميدواري كرد و گفت: ان شااءلله 
اگر فرصت ايجاد شود حتما در سال های 
آين��ده برخي از طرح ه��اي كلان ملي را 

به ص��ورت پانتوميم اج��را خواهيم كرد. 
او همچني��ن تاكيد كرد: س��وژه هاي اين 
پرفورمنس كه در همه روزهاي نمايشگاه 
اجرا شد، از آثار برگزيده مسابقه سراسري 
پژوه��ش، فن��اوري، ن��وآوري و آموزش 
 عال��ي از نگاه عكاس��ان و كارتونيس��ت ها

 انتخاب شدند. 

دكتر سيروس عليدوستي، رئيس پژوهشگاه علوم و فناوري 
اطلاع��ات ايران )ايرانداك( از غرفه دبيرخانه ش��وراي عالي 
عتف و مركز تحقيقات سياست علمي كشور در شانزدهمين 
نمايشگاه دس��تاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار بازديد 
كرد. عليدوس��تي ضمن اشاره به همكاري ها و فعاليت هاي 
مش��ترك دبيرخانه ش��وراي عالي عتف و ايرانداك گفت: با 
تاخير در بازگش��ايي سامانه سمات و تخصيص بودجه يك 
درصدي به بخش پژوهش دستگاه هاي اجرايي، ممكن است 
سياستگذار علاقه خود را از دست بدهد و از تامين اعتبار در 

اين حوزه منصرف شود.
به گزارش روابط عمومي دبيرخانه ش��وراي عالي علوم، 
تحقيقات و فناوري )عتف(، دكتر سيروس عليدوستي، رئيس 
پژوهشگاه علوم و فناوري اطلاعات ايران )ايرانداك( از غرفه 
دبيرخانه شوراي عالي عتف و مركز تحقيقات سياست علمي 
كشور در شانزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري 

و فن بازار بازديد كرد. 
عليدوستي ضمن اشاره به تاريخچه فعاليت ايرانداك گفت: 
پژوهش��گاه علوم و فناوري اطلاعات از سال 1351مشغول 
گردآوري، س��ازماندهي و اشاعه اطلاعات و مستندات علم 
و فناوري بوده اس��ت. وي ادامه داد: پس از تاسيس شوراي 
عالي علوم، تحقيقات و فناوري و به دليل پيشينه اي كه اين 
پژوهشگاه در زمينه مديريت اطلاعات علم و فناوري داشته، 
همكاري اين دو نهاد در همين زمينه شروع شده و ايرانداك 

سازمان متولي سمات ملي شده است. 
رئيس پژوهش��گاه علوم و فناوري اطلاعات توضيحاتي 
درباره نحوه همكاري اين مركز و شوراي عالي عتف ارائه كرد 
و گفت: ايرانداك بازوي مديريت اطلاعات علم و فناوري براي 
شوراي عالي عتف است و از اين جهت سمات در مورد بندهاي 
»224« و »56« كه مختص قانون بودجه سال 94 است در 
كار گردآوري داده ها به شوراي عالي عتف كمك مي كند كه 
بخشي از اين اطلاعات احتمالا در امر سازماندهي به كار گرفته 
مي شوند. وي ادامه داد: به زودي قرار است كه ايرانداك وارد 

تحليل اين اطلاعات شود و پيشخواني نيز براي اين داده ها 
بسازد و از طريق آن اطلاعاتي را كه در چندين سال گذشته 

گردآوري شده است تحليل كند. 
عليدوستي افزود: ايرانداك در چند طرح پژوهشي نيز با 
شوراي عالي عتف همكاري دارد كه از آن جمله مي توان به 
تحليل صورت جلسه هاي كميسيون هاي شوراي عالي عتف 
اش��اره كرد. وي ادامه داد: اين اتفاق براي اولين بار در نظام 
علم و فناوري كشور رخ داده و اين امر طي رويكرد كيفي و 
با روش تحليل محتوا ميسر شده است. عليدوستي به ارائه 
گزارش اين طرح در كميسيون دائمي شوراي عالي عتف اشاره 
كرد و گفت: گزارش آن در حضور دبيركل شوراي عالي عتف 

و در كميسيون دائمي نيز ارائه شده است. 
سيروس عليدوس��تي به فعاليت هاي جاري ايرانداك و 
دبيرخانه ش��وراي عالي عتف نيز اشاره كرد و گفت: سامانه 
عرضه و تقاضاي پژوهش اقدام مش��ترك بعدي ماست كه 
قرار است در جلسه كميسيون دائمي نيز توضيحات مربوط 
به آن ارائه ش��ود. وي توضيح داد: اين سامانه يك پيوندگاه 
ملي براي عرضه كنندگان و تقاضاكنندگان پژوهش و فناوري 

كشور است. عليدوستي ادامه داد: فاز اول اين كار در دست 
تكميل است كه مي تواند به كاربردي شدن فناوري و تقاضا 
محور ش��دن تحقيقات و پاس��خگويي بخش��ي از نيازهاي 
پژوهشي كشور كمك كند. رئيس پژوهشگاه ايرانداك از توليد 
اطلاعات پشتيبان براي سياستگذاري توسط اين پژوهشگاه 
نيز خبر داد و افزود: اين اطلاعات قابل استفاده براي مديران 
و سياس��تگذاران را مهيا مي كند تا بر اس��اس اين اطلاعات 

تصميم گيري كنند. 
وي همچنين به عدم بازگش��ايي سامانه سمات ملي در 
بخش تخصيص بودجه يك درصدي نيز اشاره كرد و گفت: 
هرچ��ه در هزينه كرد منابعي كه ب��راي پژوهش و فناوري 
اختصاص يافته اند تاخير ايجاد شود، مشكلات بيشتري ايجاد 
مي شود و اگر كارايي و اثربخشي لازم را در هزينه كرد بودجه 
نداشته باشيم، سياستگذار ممكن است كه علاقه خود را به 
تامين اعتبار در اين حوزه از دست بدهد و از اين امر منصرف 
ش��ود. عليدوستي در پايان گفت: بنابراين هرچه زودتر بايد 
اعتبارات را هزينه كنيم و به اين شكل كل نظام پژوهش و 

فناوري از اين منابع بهره بيشتري خواهد داشت.

سیروس علیدوستي، رئیس   ایرانداك :

تاخیر در بازگشایي سامانه سمات مشكلات را بیشتر می کند

صفحه 6 قائم مقام وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در بازدید از  غرفه شوراي عالي عتف :

شوراي عالي عتف مجموعه اي پاسخگو است
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قائم مقام وزير علوم، تحقیقات و فناوري در بازديد از  غرفه شوراي عالي عتف :

شوراي عالي عتف مجموعه اي پاسخگو است
دكتر محمد تس��ليمي، قائم مقام وزير 
علوم، تحقيق��ات و فناوري روز سه ش��نبه 
25 آذر از غرفه ش��وراي عالي عتف و مركز 
تحقيقات سياست علمي كشور بازديد كرد. 
وي حين بازديد از اين غرفه گفت: اطلاعات 
از جهات مختلف و به وسيله ابزارهاي نويني 
به مخاطبان ارائه مي شود و همين موضوع 
نشان مي دهد كه اين مجموعه، مجموعه اي 
پاسخگو است و به تجميع سياستگذاري ها 
اهتمام دارد.به گزارش روابط عمومي دبيرخانه 
شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري )عتف(، 
دكتر محمد تسليمي، قائم مقام وزير علوم 
تحقيق��ات و فناوري از غرفه ش��وراي عالي 
عتف و مركز تحقيقات سياست علمي كشور 
بازديد كرد. تس��ليمي حي��ن بازديد از اين 
غرفه گفت: غرفه اي كه من ديدم فشرده اي 
است از تلاش هاي همه جانبه علم و فناوري 
ي��ك نهاد با رويكرد كلان ملي. او ادامه داد: 
چنانچه كسي بخواهد به منظور دستيابي به 
يك برآورد كلي و نظري از نظام علم و فناوري 
كشور، مجموعه اي ملي را يكجا مشاهده كند 

بايد به اين غرفه مراجعه كند.
وي ب��ه مفاهي��م ارائ��ه ش��ده در غرفه 
شوراي عالي عتف اشاره كرد و گفت: اطلاعات 
از جهات مختلف و به وسيله ابزارهاي نويني 

به مخاطبان ارائه مي شود و همين موضوع 
نشان مي دهد كه اين مجموعه، مجموعه اي 
پاسخگو است و به تجميع سياستگذاري ها 
اهتمام دارد. قائم مقام وزير علوم، تحقيقات 
و فناوري گفت: البته انتظار مي رود كه نظام 
بزرگ علوم، تحقيقات و فناوري كشور بيش 
از اينها پيش رود و بالندگي داش��ته باشد. 
تس��ليمي با اش��اره به نقش فرادستگاهي 
شوراي عالي عتف، گفت: شوراي عالي عتف، 

نقش كلان مل��ي دارد. جايگاه عتف از نظر 
حقوقي فرادستگاهي اس��ت و بايد همواره 
بين ادواري باشد و يك سلسله منطق هاي 
موث��ر، ماندگار و نافذ را در تمام دوران ها در 
نظر داشته باشد كه بنا به تغيير مديريت ها و 
تغيير سازوكارها، به شكل هنجار دائمي و نافذ 

باقي بمانند و دچار بحران نشوند. 
تس��ليمي در م��ورد ماهيت تصميمات 
ش��وراي عالي عتف گفت: اص��ولا ذات نهاد 

سياس��تگذاري چ��ون ش��وراي عالي عتف 
ماندگاري تصميمات آن به نحوي است كه 
اين نقش در همه دوران ها ثابت باقي بماند و 
نياز به بهنگام سازي نباشد. او ادامه داد: اين 
منطق هم به صورت بالقوه و هم به ش��كل 
بالفعل وجود دارد و خوشبختانه مديريت و 
تمامي دست اندركاران دبيرخانه شوراي عالي 
عتف و مركز تحقيقات سياست علمي كشور، 

بروندادهاي خوب و اميدواركننده اي دارند.
قائم مقام وزير علوم، تحقيقات و فناوري به 
نقش ساير دستگاه ها در پيشبرد اهداف نظام 
علم و فناوري كش��ور نيز اشاره كرد و افزود: 
ساير دستگاه ها نياز به سازگار كردن خود با 
منطق ماندگار و ملي مذكور دارند. او ادامه 
داد: اين منطق معنايي غير از به تعالي رساندن 
روزافزون كل كشور ندارد. او بر لزوم پيشرفت 
روزافزون نهادهاي پژوهشي كشور تاكيد كرد 
و گفت: بودن درشرايط عالي و باقي ماندن در 
آن شرايط خود نوعي بيماري است. تسليمي 
در پاي��ان گفت: ب��راي ايجاد يك هم افزايي 
س��ازنده تنها بايد زبان و مفهوم مش��تركي 
براي دستيابي به هدف عالي نظام پژوهش و 
فناوري كشور تقويت شود تا از افت و هدررفت 
و هرزرفت جلوگيري شود و با هم افزايي به آن 

هدف متعالي دست يابيم.

نمايندگان صندوق نوآوري و شكوفايي در غرفه ستاد دانش بنیان مستقر شدند؛

شكایت هاي شرکت هاي دانش بنیان بررسي مي شوند
به همت ستاد تجاري سازي و شركت هاي 
دانش بنيان دبيرخانه اين ش��وراي عالي، در 
شانزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش و 
فناوري و فن بازار و در غرفه ستاد تجاري سازي 
و دانش بنيان دبيرخانه ش��وراي عالي عتف، 
نماينده معاونت رسيدگي به شكايات صندوق 
نوآوري و شكوفايي و نماينده كارگروه رسيدگي 
به شكايات ستاد تجاري سازي و شركت هاي 
دانش بنيان دبيرخانه ش��وراي عالي در غرفه 
اين ستاد حضور داشتند. دكتر حميد كاظمي 
ضمن اشاره به اين حضور گفت: اين نمايندگان 
به سوالات و شكايات شركت هاي دانش بنيان 

پاسخ دادند.
به گزارش روابط عمومي ش��وراي عالي 
عل��وم، تحقيقات و فن��اوري )عتف(، دبير 
ستاد تاريخ سازي و شركت هاي دانش بنيان 
دبيرخانه ش��وراي عالي عتف ادامه داد: در 
اين نمايش��گاه از نماينده دارايي، معاونت 
رس��يدگي به ش��كايات صندوق نوآوري و 
ش��كوفايي و گم��رك جمهوري اس��لامي 
ايران نيز دعوت ش��ده بود تا به س��والات 
ش��ركت هاي دانش بني��ان پاس��خ داده و 
انتقادات و پيش��نهادات آنان را بشنوند. او 

گفت: يك نفر نيز از كارگروه رس��يدگي به 
شكايات ستاد تجاري سازي و شركت هاي 
دانش بنيان دبيرخانه ش��وراي عالي عتف 
حض��ور داش��ت. او همچنين ادام��ه داد: 
گمرك جمهوري اس��لامي اي��ران و اداره 
ماليات نماين��دگان خود را معرفي نكردند 
و متاس��فانه نتوانستيم آنها را نيز در جمع 

خود داشته باشيم.
دكتر حميد كاظمي در مورد فعاليت هاي 

كارگروه رسيدگي به شكايات دبيرخانه شوراي 
عالي عتف نيز گفت: اين كارگروه براي دستيابي 
به اطلاعات و شكايات شركت هاي دانش بنيان 
اقدام به تهيه فرمي نموده بود كه در اين هفته 
در اختيار ش��ركت هاي دانش بنيان قرار داده 
ش��د و به اين طريق مشكلات اين شركت ها 
دسته بندي ش��ده و تحليل خواهند شد. او 
ادام��ه داد: اين اطلاعات به عنوان پايگاه داده 
ابتدايي در سيس��تم نرم افزاري كه براي اين 

كارگروه در حال تدوين اس��ت مورد استفاده 
قرار خواهد گرف��ت و با تكميل اين نرم افزار 
ش��ركت هاي دانش بنيان خواهند توانس��ت 
شكايات خود را به صورت آنلاين ثبت كنند و 
دبيرخانه شوراي عالي عتف نيز به اين شكايات 

رسيدگي كند.
كاظم��ي همچني��ن در م��ورد نح��وه 
اطلاع رس��اني اين س��تاد به ش��ركت هاي 
دانش بني��ان نيز گفت: از طريق جلس��ات 
هم انديش��ي كه پيش��تر برگزار شده اند و 
ارس��ال ايميل و پيامك به 5000 شركت 
دانش بنيان و اعلام در سالن هاي نمايشگاه 
شانزدهم دستاوردهاي پژوهش و فناوري و 
ف��ن بازار حضور نماينده صندوق نوآوری و 
شكوفايی را به اطلاع نمايندگان و مديران 
ش��ركت هاي دانش بنيان رسانديم. او ادامه 
داد:خوشبختانه اس��تقبال نسبتا خوبي از 

اين حضور انجام شد.
كاظمي از برگزاري كارگاه مديريت ريسك 
شركت هاي دانش بنيان در روز چهارشنبه در 
محل دبيرخانه ش��وراي عالي عتف نيز خبر 
داد و گفت: مدرس اين كارگاه نيز آقاي دكتر 

تركستاني بود.

نمايندگان صندوق نوآوري و شكوفايي در غرفه ستاد دانش بنیان مستقر شدند؛

شكايت هاي شرکت هاي دانش بنیان بررسي مي شوند
همین صفحه
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دکتر کي نژاد، عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي:

کارشناسي مجدد مصوبات شوراي عالي علوم، تحقیقات و فناوري خلاف قانون است

فراز و فرودهاي شوراي عالي عتف؛

تحقق جایگاه فرابخشي شورا راهي روشن به سوي آینده است
كاه��ش درآمدهاي نفتي طي دو س��ال 
اخي��ر، توصيه ه��اي رهبر معظ��م انقلاب و 
رييس جمهور  و نهايتا تصويب و ابلاغ برخي 
اسناد بالادستي توس��عه كشور، چون سند 
چش��م انداز 20 س��اله، لزوم توجه به توسعه 
همه جانبه نظام علم، فناوري و نوآوري را در 
كشور دو چندان مي كند. البته  دغدغه توسعه 
اين نظام در كشور امري مسبوق به سابقه است. 
در سال هاي پس از پيروزي انقلاب اسلامي،  
شورايي به نام ش��وراي پژوهش هاي علمي 
وظيفه سياست گذاري در زمينه علم و فناوري 
در كشور را برعهده داشت. در دوران فعاليت 
اين شورا و حتي سال هاي بعد از آن، افرادي 
بسيار قدرتمند در راس نظام سياست گذاري 
علم و فناوري كشور حضور داشتند كه حتي 
در شرايط عدم وجود ساختار حقوقي و خلا 
حضور آن، سياست گذاري علم و فناوري را به 
واسطه اعتبار و تخصص خود پيش مي بردند. 
در سال هاي بعد و حين تصويب قانون برنامه 
سوم توسعه، حلقه هاي مفقوده توسعه علم 
و فناوري كش��ور شناسايي ش��دند. ارتباط 
هماهنگ و م��داوم بين عرضه كننده علم و 
فناوري و تقاضا كننده آن و نيز بوروكراس��ي 
اداري دست و پاگير در زمينه سياست گذاري 
در ح��وزه علم ، فناوري و ن��وآوري از جمله 
مهم ترين اين حلقه هاي مفقوده بودند. براي 
رفع اين مش��كلات، در ماده 99 قانون برنامه 
س��وم توس��عه، دولت موظف به ارائه لايحه 
وزارت عل��وم، تحقيقات و فناوري به مجلس 

شوراي اسلامي شد.
لايحه اهداف، وظايف و تشكيلات وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري بيستم در تيرماه سال 
80 با هدف انسجام بخشيدن به امور اجرايي 
و سياست گذاري در نظام علمي، تحقيقاتي و 
فناوري كشور، پس از به تصويب رسيدن در 
هيات دولت، به مجلس ش��وراي اسلامي و 
كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس ارائه شد. 
لايحه مذكور در تاريخ 12 آبان ماه سال 81 در 
جلسه علني مجلس شوراي اسلامي به تصويب 
اكثريت نمايندگان دور ششم مجلس رسيد  اما 
پس از ارائه به شوراي نگهبان در 34 مورد مغاير 
با شرع و قانون اساسي شناخته و مجددا براي 

رفع اصلاحاتي به مجلس ارجاع شد.
در نهايت پس از اصرار نمايندگان مجلس 
بر مصوبه خوي��ش و از طرفي تاكيد اعضاي 
ش��وراي نگهبان بر نظرات قبلي شان كميته 
حل اختلاف متش��كل از مجلس و ش��وراي 
نگهبان ماموريت بررسي اين لايحه را به عهده 
گرفت. در حالي كه هدف از تشكيل كميته 
فوق حل مسالمت آميز اختلافات مجلس و 
شوراي نگهبان در مورد لايحه تغيير ساختار 
وزارت علوم بود  اما عملا به دليل اصرار طرفين 
بر نظرات خويش سرانجام موضوع مورد نظر به 

نتيجه مشخصي نرسيد و حذف شد. سپس 
با استعفاي دكتر معين، دكتر جعفر توفيقي 
به عنوان سرپرست وزارت علوم معرفي شد و 
لايحه اهداف، وظايف و تشكيلات وزارت علوم 
تحقيقات و فناوري سرانجام در روز يكشنبه 
مورخ 18 مرداد ماه 1383 در مجلس تصويب و 
در تاريخ 83/5/28 نيز به تاييد شوراي نگهبان و 
در 83/6/8 نيز با امضاي رئيس جمهور به وزارت 

علوم، تحقيقات و فناوري ابلاغ شد. 
مطابق اين قانون وزارت فرهنگ و آموزش 
عالي كه پيشتر تنها به امر تعليم و تربيت افراد 
آموزش ديده مشغول بود، به وزارتخانه اي براي 
پيشبرد اهداف علمي و فناورانه كشور و ايجاد 
ارتباط بين آموزش عالي و توس��عه فناوري 
نيز تبديل شد. جدا از هرگونه بحث در مورد 
ميزان اجرايي شدن اين قانون و ميزان موفقيت 
آن، قانون اهداف، وظايف و تشكيلات وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري كه حاصل ماده 99 
قانون برنامه سوم توسعه اقتصادي، اجتماعي و 
فرهنگي جمهوري اسلامي ايران است، شوراي 
عالي علوم، تحقيقات و فناوري )عتف( را به 
منظور راهبري توسعه علمي و فناورانه كشور 
و با رسالت سياست گذاري و نظارت فرابخشي 
و هماهنگي بين بخشي در حوزه هاي علمي، 

فناوري و تحقيقاتي كشور معرفي مي كند.
دكتر جعفر توفيقي، سرپرس��ت وزارت 
علوم در زمان تصويب قانون اهداف، وظايف 
و تش��كيلات اي��ن وزارت درب��اره جاي��گاه 
فرادستگاهي ش��وراي عالي عتف مي گويد: 
» در زمان طراحي وظايف اين شورا، مقصود 
اين بود كه به منظور كاهش بوروكراس��ي و 
با توجه به اينكه رييس جمهور بالاترين مقام 
اجرايي كشور است و مصوبات شورا با امضاي او 
هستند، اين مصوبات براي تمامي دستگاه هاي 
درگير لازم الاجرا باشند. در واقع به نوعي در 

بحث توس��عه علم و فناوري، با تركيبي كه 
ش��وراي عالي عتف دارد، مي تواند جايگزين 
هيات دولت باش��د.« اين موضوع در ماده 3 
قانون اهداف، وظايف و تشكيلات وزارت علوم 
نيز به روش��ني اعلام ش��ده و در تبصره اين 
ماده قانوني آمده است: مصوبات شوراي عالي 
عتف، در چارچ��وب اين قانون پس از تاييد 
رييس جمهور براي كليه موسسات آموزشي 

و تحقيقاتي لازم الاجراست. 
دكتر بهزاد سلطاني، رييس صندوق نوآوري 
و شكوفايي و مديركل پيشين پژوهشي در 
وزارتخانه علوم نيز در مورد جايگاه شوراي عالي 
عتف مي گويد: »شوراي عالي عتف قرار بود نه 
فقط براي وزارت علوم بلكه براي كل كشور در 
حوزه علم، تحقيقات و فناوري سياست گذاري 
كند.« او كه جزو تيم طراحي كننده ساختار 
شوراي عالي عتف بوده است، تحقق شان و 
جايگاه قانوني ش��وراي عالي عتف را در گرو 
همكاري ملي براي رسيدن به مقصود مي داند 
و مي گويد: »شوراي عالي عتف مثل سر براي 
بدن مي ماند و بقيه نهادهاي بدن براي اين سر 
هستند. هيچ يك بدون ديگري قادر به ادامه 
حيات نيستند  بنابراين براي دستيابي به هدف 
بزرگي چون توسعه علم و فناوري در كشور 
همكاري و هماهنگي دستگاه ها و شوراي عالي 

عتف با يكديگر ضروري است.«
مطاب��ق م��اده 4 قانون اه��داف، وظايف 
و تش��كيلات وزارت عل��وم، ش��وراي عالي 
عت��ف داراي دو وظيف��ه اصلي اس��ت؛ اول، 
اولويت بن��دي و انتخاب طرح ه��اي اجرايي 
بلندمدت سرمايه  گذاري كلان در بخش هاي 
آموزشي و پژوهشي و فناوري؛ و دوم، بررسي 
و پيشنهاد منابع مالي مورد نياز در حوزه هاي 
علوم، تحقيقات و فناوري. بنا بر اين وظايف 
قانوني، شوراي عالي اقدام به ايجاد تشكيلاتي 

اعم از كميس��يون دائمي و كميسيون هاي 
تخصصي نموده اس��ت. همچنين به منظور 
دستيابي به وظايف فوق، ستادهاي پنج گانه اي 
نيز در دبيرخانه شوراي عالي عتف تشكيل شده 
است كه س��اختار معلق آن ها، امكان تغيير 
ماموريت به اقتضاي چالش هاي پيش روي 
ش��ورا را براي دبيرخانه امكان پذير مي كند. 
هرچند كه اين شورا از يك خواب هشت ساله 
زمستاني بيدار شده است، اقدامات مثبتي در 
زمينه بازگشايي سامانه سمات، تعيين تكليف 
طرح هاي كلان ملي مصوب، س��اماندهي و 
آموزش در راستاي پيشرفت مناطق ويژه علم 
و فناوري، ايفاي نقش قانوني شورا در زمينه 
شركت هاي دانش بنيان، همكاري در زمينه 
اولويت  گذاري و آينده پژوهي و مشاركت در 
پايش و ارزيابي پروژه هاي پژوهشي و از همه 
مهم تر تلاش موفقيت آميز براي بازمفصل بندي 
ساختار دبيرخانه شوراي عالي علوم، تحقيقات 
و فناوري و حل چالش هاي پيش روي نظام 
علم و فناوري كشور در زمينه چند تولي گري 
از جمله تاثيرگذارترين اقدامات شورا در طي 

يك سال اخير بوده است.
با تمام اين اوصاف آنچه شوراي عالي علوم، 
تحقيقات و فناوري را نسبت به ساير نهادهاي 
سياست گذاري در كش��ور متمايز مي كند، 
جايگاه فرابخش��ي و تصميم گيرنده قانوني 
آن است. در اين روزها كه اقتصاد بزرگترين 
چالش پيش روي كشور است، توسعه علم و 
فناوري به مثابه يك مزيت رقابتي، راه روشني 
به سوي آينده اقتصادي مطلوب خواهد بود. 
اولين قدم براي دستيابي به اين هدف، تحقق 
جايگاه راستين نهادهاي تصميم گيرنده اي 
چون ش��وراي عالي عت��ف و در اولويت قرار 
گرفتن توس��عه پژوهش و فناوري در سطح 

ملي است.
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خبرنامه نمایشگاه هفته پژوهش

معاون اجرايي دبیرخانه شوراي عالي عتف مطرح کرد:

تخصیص بودجه يك درصدي دستگاه هاي اجرايي در بن بست
8

دکتر کي نژاد، عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي:

کارشناسي مجدد مصوبات شوراي عالي علوم، تحقیقات و فناوري خلاف قانون است
دكتر محمدعلي كي نژاد، عضو ش��وراي 
عالي انقلاب فرهنگي و نماينده اين شورا در 
كميسيون دائمي شوراي عالي علوم، تحقيقات 
و فناوري )عتف( در يكصد و سي و ششمين 
جلسه اين كميسيون از در دسترس نبودن 
منابع مالي براي پيشبرد اولويت هاي تعيين 
ش��ده از سوي اين شورا انتقاد كرد و گفت: 
مصوبات شوراي عالي عتف، آنگونه كه مطابق 
قانون دستور داده شده است، اجرا نمي شود. او 
بررسي مجدد كارشناسانه برخي دستگاه ها در 
مورد مصوبات شوراي عالي عتف را غيرقانوني 
خوان��د و گفت: هيچ دس��تگاهي نمي تواند 
مصوبات شوراي عالي عتف را مجددا مورد 
بررسي كارشناسانه قرار دهد و چنانچه اين 
موض��وع اتفاق بيفتد خلاف قانون و مصوبه 

مجلس شوراي اسلامي است.
در دقاي��ق پاياني جلس��ه صد و س��ي و 
ششم كميسيون دائمي شوراي عالي علوم، 
تحقيقات و فناوري، دكتر محمدعلي كي نژاد 

در پاسخ به طرح موضوع عدم اجرايي شدن 
مصوبات اخير شوراي عالي عتف توسط برخي 
از اعضاي كميسيون دائمي اين شورا و ارجاع 
مجدد اين مصوبات به س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي و اتلاف زمان در اين فرآيند، گفت: 
شوراي عالي عتف مطابق قانوني كه مصوب 
مجلس است، يك نهاد فرادستگاهي است و 

به اين دليل كه رياست آن با رئيس جمهور 
است، مصوبات آن در حكم مصوبات هيات 
وزيران و ابلاغ رئيس جمهور تلقي مي شود و 
ديگر هيچ كس نمي تواند دوباره روي آن كار 
كارشناس��ي انجام دهد. او ادامه داد: تنها در 
يك صورت بررسي كارشناسانه مجددا صورت 
مي گيرد و آن زماني اس��ت كه خود شوراي 

عال��ي عتف اين موضوع را مطرح كند و آن 
را براي كار كارشناس��ي ارجاع دهد. اين كار 
كارشناسي نيز به سطح كميسيون دائمي 

برمي گردد، نه دستگاه ها. 
دكتر كي نژاد با اشاره به تاريخچه تاسيس 
شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري گفت: 
اين ش��ورا در قانون وزارت علوم، تحقيقات 
و فن��اوري و پ��س از فرآيندي طولاني و در 
بحث هاي متعدد با شوراي نگهبان و مجلس 
شوراي اسلامي تصويب شد و داراي جايگاه 
قانوني محكمي اس��ت. او ادام��ه داد: وقتي 
موضوعي در ش��وراي عال��ي عتف تصويب 
مي شود، ديگر كسي نمي تواند نظر كارشناسي 
مطرح كند و مصوبه نهاد بالادس��تي چون 
عتف را رد كند و چنانچه بعد از تصويب يك 
موضوع در ش��وراي عالي عتف، دستگاهي 
بخواهد دوباره آن را بررسي كند خلاف قانون 
و خلاف مصوبه مجلس شوراي اسلامي عمل 

كرده است.

معاون اجرايي دبیرخانه شوراي عالي عتف مطرح کرد:

تخصیص بودجه یك درصدي دستگاه هاي اجرایي در بن بست
مصطفي كاظمي  معاون اجرايي دبيرخانه 
شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري )عتف( 
با اشاره به سخنان اخير دكتر كي نژاد مبني بر 
غيرقانوني بودن تغيير مصوبات شوراي عالي عتف 
توسط سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور، در 
مورد دلايل عدم ابلاغ دستورالعمل ماده »56« 
الحاقي برخي مواد به قانون تنظيم بخش��ي 
از مق��ررات مالي دولت توضيحاتي بيان كرد. 

مشروح مصاحبه با وي از نظرتان مي گذرد.
اخیرا دكتر كي نژاد نماینده شوراي  � 
عالي انقلاب فرهنگي در كمیس�یون 
دائمي شوراي عالي عتف بررسي مجدد 
مصوبات شوراي عالي عتف را غیرقانوني 
خواند، این مس�اله را چگون�ه ارزیابي 

مي كنید؟ 
در جلسه 136 كميسيون دائمي شوراي عالي 
عتف در زمينه نحوه به تاييد رساندن مصوبه هاي 
شوراي عالي موضوعي مطرح شد. موضوع از اين 
قرار است كه اخيرا صورتجلسه هاي 17 و 18 
شوراي عالي زماني كه پس از امضاي كليه اعضا 
براي توشيح رياست محترم جمهور ارسال شده 
است، برخي مصوبات براي اظهار نظر  به برخي 
از دستگاه هاي اجرايي ارسال شده است. آقاي 
دكتر كي نژاد بر اين باور هس��تند كه اين كار 
خلاف قانون است. استنباط ما نيز در دبيرخانه 
شوراي عالي عتف بر اين است كه پس از امضاي 
كليه اعضاي شورا، اظهارنظر دستگاه ها در مورد 

مصوبات امري خلاف جريان قانوني است.
پس چگونه تغییر یا اصلاح مصوبات  � 

شوراي عالي عتف صورت مي پذیرد؟ 
چنانچه رييس جمهور محترم شخصا نظر به 

تغيير مصوبه اي داشته باشند، با توجه به اينكه 
رييس شوراي عالي عتف و بالاترين مقام اجرايي 
كشور هستند، اين امر امكان پذير است. در غير 
اين صورت تغيير مصوبات شوراي عالي عتف 
امري بسيار زمانبر و نيازمند طي كردن مجدد 
مراحل قبلا طي شده است. البته تاكنون دستور 
صريحي از سمت رييس جمهور صادر نشده است، 
بنابراين وقتي موضوع در جلسه كميسيون دائمي 
عنوان شد، دكتر كي نژاد كه نماينده شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي در كميسيون دائمي هستند، اين 

روند را غيرقانوني دانستند.
چه مصوبه اي مورد بررس�ي مجدد  � 

قرار گرفته و چه تبعاتي داشته است؟
به عن��وان يك نمونه دس��تورالعمل ماده 
»56« الحاق��ي برخي م��واد به قانون تنظيم 
بخشي از مقررات مالي دولت يكي از مصوباتي 
اس��ت كه جهت بررس��ي مجدد به سازمان 
مديريت و برنامه ريزي كشور ارسال شده است. 

دستگاه هاي اجرايي براي بازشدن سامانه سمات 
فشار زيادي به دبيرخانه شوراي عالي عتف وارد 
مي آورند. چون دستگاه ها مطابق قانون موظفند 
دست كم يك درصد از بودجه هزينه اي خود را 
صرف تحقيق و توسعه كنند و بايد درباره عدم 
تخصيص اين اعتبار به نهادهاي نظارتي چون 
ديوان محاسبات كشور پاسخگو باشند. سامانه 
س��مات محلي است كه دستگاه ها مي توانند 
طرح هاي پژوهش��ي خود را ثبت ك��رده و از 
طريق نظارت شوراي عالي عتف، بودجه لازم 
را تخصيص دهند و تا زماني كه اين س��امانه 
بازگشايي نشود دستگاه ها قادر نخواهند بود 
يك درص��د از بودجه هزينه اي را به پژوهش 
اختصاص دهند. دبيرخانه شوراي عالي عتف هم 
فعلا قادر به بازگشايي سامانه سمات نيست زيرا 
دستورالعمل اجرايي ماده »56« دائمي شدن 
برخي مواد قانوني كه جزو مصوبات جلسه 17 
شوراي عالي بوده است، براي اجرايي شدن بايد 

توسط رييس جمهور نيز امضا مي شد. او ادامه 
داد: اين موضوع در حال حاضر به يك مشكل 
اساسي تبديل شده است و ما در يك بن بست 

اجرايي قرار داريم.
ب�ه این ترتی�ب وضعی�ت بودجه  � 

پژوهشي امسال چه خواهد بود؟
س��ال گذشته بودجه پژوهشي صفر بود و 
احتمال دارد امس��ال هم اين رقم صفر باشد. 
فك��ر مي كنم با اي��ن روند در س��ال 94 نيز 
مثل سال 93، بودجه پژوهشي دستگاه هاي 
اجراي��ي برخلاف نظرات مقام معظم رهبري 
و رييس جمهور كشور همچنان صفر خواهد 
بود. وضعيت در حال حاضر به گونه اي است كه 
ما قادر به پاسخگويي به دستگاه هاي اجرايي 
نيستيم و حتي مكان اطلاع رساني درباره اين 

فرآيند را نداريم. 
و در نهایت اكنون در چه وضعیتي  � 

قرار داریم؟
مصوبات ش��ورا براي س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي ارس��ال شده و سازمان مديريت و 
برنامه ريزي در دستورالعمل اجرايي ماده »56« 
تغييراتي ايجاد كرده است. در حالي كه تمام اين 
اتفاقات پس از امضاي اعضاي شوراي عالي عتف 
و از جمله رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي 
و در لايه هاي كارشناسي سازمان مديريت به 
وقوع پيوسته است. اعمال اين تغييرات نيازمند 
دستور مستقيم خود رييس جمهور يا تصويب 
دوباره م��وارد مذكور در ش��وراي عالي عتف 
است كه اين فرآيند بس��يار زمانبر است و تا 
پايان س��ال جاري امكان عملياتي ش��دن آن 

وجود ندارد.

همین صفحه


